

the village of the petitioners and equal access to these facilities is guaranteed to all persons;

(e) In respect of damage caused by wild animals, it is the practice of the Administration to give *ex gratia* assistance in cases of serious damage.

643rd meeting,  
20 July 1955.

**1341 (XVI). Petition from the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Modé (T/PET.5/339)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Modé concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/339, T/OBS.5/51, T/L.597),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and the statement of its representative, in particular that:

(a) Subject to formal approval by the Authorities of the location and manner of construction of the building, a teacher will be provided for the school built by the inhabitants of Modé as soon as more urgent needs in other parts of the Territory have been satisfied and that meanwhile religious instruction is not in any sense obligatory in the mission school situated in the immediate vicinity of this village;

(b) No tax obligation attaches to the receipt of planters' cards by the villagers of Modé.

643rd meeting,  
20 July 1955.

**1342 (XVI). Petition from the Union des populations du Cameroun, Branch of Ntem (T/PET.5/344)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Union des populations du Cameroun, Branch of Ntem, concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/344, T/OBS.5/47, T/L.588),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its representative, in particular that:

(a) The person on whose behalf the petitioners wrote is now at liberty; and

(b) The two other persons mentioned in the petition had been arrested, but had not been held in custody;

2. *Recalls* to the petitioners that the person on whose behalf they wrote appealed, that the Court of Appeal issued its decision on the case, and that it is possible

pectivement à 8 et à 11 kilomètres du village où vivent les pétitionnaires, et toutes les catégories sociales y ont accès;

e) Quant aux dégâts causés par les animaux sauvages, l'Administration a coutume d'accorder des secours gracieux si les dommages sont importants.

643ème séance,  
le 20 juillet 1955.

**1341 (XVI). Pétition du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Modé (T/PET.5/339)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Modé concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/339, T/OBS.5/51, T/L.597),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) Sous réserve de l'approbation formelle, par la Direction de l'enseignement, de l'emplacement et du mode de construction du bâtiment, l'école que les habitants de Modé ont bâtie sera pourvue d'un maître aussitôt qu'auront été satisfaits les besoins urgents d'autres secteurs du Territoire: dans l'intervalle, l'instruction religieuse n'est en aucune façon obligatoire dans l'école de mission située à proximité immédiate de ce village;

b) Aucune obligation fiscale ne découle, pour les habitants du village de Modé, du fait qu'ils ont reçu des cartes de planteur.

643ème séance,  
le 20 juillet 1955.

**1342 (XVI). Pétition de l'Union des populations du Cameroun, section de Ntem (T/PET.5/344)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de l'Union des populations du Cameroun, section de Ntem, concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/344, T/OBS.5/47, T/L.588),

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant, d'où il ressort notamment que:

a) La personne au sujet de laquelle les pétitionnaires ont écrit est maintenant en liberté;

b) Les deux autres personnes mentionnées dans la pétition ont été arrêtées, mais n'ont pas été incarcérées;

2. *Rappelle* aux pétitionnaires que la personne au sujet de laquelle ils ont écrit a fait appel, que la Cour d'appel a rendu son arrêt sur la question, et qu'il est

to seek to have the decision of the Court of Appeal quashed.

640th meeting,  
15 July 1955.

**1343 (XVI). Petition from Mr. Calvin Essombe (T/PET.5/345)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Calvin Essombe concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/345, T/OBS.5/47, T/L.588),

With respect to the dissolution of the meeting at Eséka:

1. *Recalls* its resolution 1055 (XIV) of 12 July 1954 on an earlier petition complaining of that event;

With respect to the dissolution of the meeting at Edéa:

2. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its representative, in particular that the meeting at Edéa was dissolved because:

(a) The authorities had not previously been notified of the meeting in accordance with the regulations;

(b) The meeting was held on private premises without the authorization of the owner, who lodged a complaint with the police commissioner at Edéa on account of the damage to his crops by the crowd.

640th meeting,  
15 July 1955.

**1344 (XVI). Petition from members of the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Edéa (T/PET.5/348)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the members of the Local Committee of the Union des populations du Cameroun of Edéa concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/348, T/OBS.5/44, T/L.588),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its representative, in particular that:

(a) Persons who are unemployed and indigent are not required to pay the personal tax;

(b) Persons who are dissatisfied with their tax assessment may request the Administrative Disputes Council to have it reviewed;

2. *Invites* the Secretary-General to transmit to the petitioners its resolution 1198 (XV) on a previous petition dealing with the imprisonment of the person mentioned by the petitioners;

3. *Further invites* the Secretary-General to transmit to the petitioners its resolution 1337 (XVI) on

possible d'exercer un pourvoi en cassation contre ledit arrêt.

640ème séance,  
le 15 juillet 1955.

**1343 (XVI). Pétition de M. Calvin Essombe (T/PET.5/345)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition de M. Calvin Essombe concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/345, T/OBS.5/47, T/L.588),

En ce qui concerne la dissolution de la réunion d'Eséka:

1. *Rappelle* la résolution 1055 (XIV) qu'il a adoptée le 12 juillet 1954 au sujet d'une pétition antérieure où il était question du même événement;

En ce qui concerne la dissolution de la réunion d'Edéa:

2. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant, d'où il ressort notamment que la réunion d'Edéa a été dissoute parce que:

a) Elle n'avait pas fait l'objet de la déclaration préalable réglementaire;

b) Elle avait eu lieu sur un terrain privé, sans l'autorisation du propriétaire, qui porta plainte devant le commissaire de police d'Edéa en raison des dommages que la foule faisait à ses cultures en les piétinant.

640ème séance,  
le 15 juillet 1955.

**1344 (XVI). Pétition de membres du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun d'Edéa (T/PET.5/348)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné* la pétition des membres du Comité de base de l'Union des populations du Cameroun d'Edéa concernant le Cameroun sous administration française en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/348, T/OBS.5/44, T/L.588),

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant, d'où il ressort notamment que:

a) Les chômeurs et les indigents n'ont pas à payer d'impôts directs;

b) Quiconque s'estime indûment imposé peut s'adresser au Conseil du contentieux administratif;

2. *Invite* le Secrétaire général à communiquer aux pétitionnaires sa résolution 1198 (XV) qui a trait à une pétition antérieure relative à l'emprisonnement de la personne mentionnée par les pétitionnaires;

3. *Invite en outre* le Secrétaire général à communiquer aux pétitionnaires sa résolution 1337 (XVI) re-